
منطقه جنوب ایران  ) فارس/خوزستان/بوشهر/کهگیلویه و بویراحمد/هرمزگان(             سال سی ام        شماره 4184        بها 25000 تومان28 آوریل 2027                دوشنبه 8 اردیبهشت  1404       29 شوال 1446 

روزنامهروزنامه
 www.tolounews.com پست الکترونیک: toloudaily@gmail.com                                            آدرس سایت:

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
 

آیا بانکداری ما بدون ربا است؟

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
تحلیل خبر

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
یادداشت 

روز

سرپرست مدیریت درمان تأمین اجتماعی فارس 

خبر داد؛

ارتقای کیفیت خدمات درمانی 
در مراکز تأمین اجتماعی فارس

توسعه زیرساخت ها و نوبت دهی اینترنتی 

2در مراکز تأمین اجتماعی فارس

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

متروی شیراز؛ 

تحولی زیرپوست شهر 
خط ۳ مترو شیراز، اتصال طلایی غرب به شرق 

4

4

1

سخنگوی دولت خبر داد؛

دوشنبه در سراسر کشور عزای عمومی 
اعلام شد

وزیر علوم:

قانون عملیات بانکی 

بدون ربا ناکارآمد است
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پس از پیروزی انقلاب تاکنون بارها، هم در مقام سخن و هم در 
جایگاه کاغذی و بخشنامه ای ادعا شده است که بانکداری بدون 
ربا را در حال اجرا و عملیات داریم، اما آنچه تاکنون مردم و 
متخصصان اقتصادی، شاهد بوده اند فرسنگ ها با واقعیت فاصله 
دارد. امروز کارهای اصلی و اساسی هیچ بانکی بدون گرفتن و 
دادن سودهای چند درصدی انجام نمی گیرد. حتی بانک مرکزی 
گاه گاهی بر مبنای سیاست های پولی انقباضی و انبساطی، فقط 
میزان درصد این سود را کم و زیاد می کند نه اینکه آن را به 

سمت بانکداری بدون بهره رهبری کند.
در بیش از 40 سال گذشته تاکنون، دو نوع مدعیان صاحب نظر در 
امور اقتصادی داشته ایم؛ یکی مدعیان علمی )شامل کارشناسان 
و متخصصان اقتصادی( و دیگری مدعیان دینی )شامل مراجع 
هیچکدام  مدعیان،  گونه  دو  این  که  اسلامی(  فقیهان  و  تقلید 
اقتصاد و بانکداری فعلی را نه علمی و نه اسلامی می دانند. معلوم 
نیست پس اقتصاد ما چه ماهیتی دارد و از چه آبشخوری تغذیه 

می شود.
ورشکسته  بانکداری  ورشکسته،  اقتصاد  دل  از  که  است  بدیهی 
بیرون می جهد ولذا وزیر علوم حق دارد که بانکداری بدون بهره 

فعلی را ناکارآمد معرفی کند.
ناکارآمد  عملکرد  مسئولیت  دینی،  علمای  نه  که  سالهاست 
حوزه  متخصصان  و  کارشناسان  نه  و  می پذیرند  را  بانک ها 
اقتصاد. یعنی در اصل، هیچکس در این عرصه، پاسخگو نیست. 
هیچکس  هم  اجتماعی  و  سیاسی  فرهنگی،  حوزه های  در  البته 
خلأ  با  همگی  و  نپذیرفته  را  عملکردی  هیچ  مسئولیت  تاکنون 

پاسخگویی مواجه اند.
آنچه با سفره و زندگی روزمره مردم سرو کار دارد، البته اقتصاد 
حوزه  این  آشفتگی  بر  همگان  تمرکز  که  سالهاست  و  است 
بانکداری  هم  که  برسد  زمانی  است  امید  است.  شده  معطوف 
بدون بهره، به صورت واقعی اجرا شود، هم اقتصاد کشور سامان 
یابد و هم مسائل غامض فرهنگی، سیاسی و اجتماعی کشور، به 

نحو مطلوب حل شود.
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مدیرعامل آبفا شیراز؛

تعویض ۵ کیلومتر از خطوط 
فرسوده فاضلاب امسال 

اجرایی می شود
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انتقال 6 مصدوم حادثه اسکله شهید رجایی 
بندرعباس به مراکز درمانی شیراز

تقدیر از شهردار شیراز برای اجرای جهادی 
1و اتمام زودتر از موقع پروژه ها

استاندار فارس:

هیچ قصوری را در مسیر جذب سرمایه گذاری در فارس نمی پذیرم
4

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

در  نظامی  کاربرد  با  محموله ای  هیچ  دفاع گفت:  وزارت  سخنگوی 
خنثی  ایران  ملت  هوشمندی  همواره  است.  نداشته  وجود  رجایی  بندر 

کننده عملیات روانی دشمنان است.
وزارت  نیک سخنگوی  ایلنا، سردار رضا طلایی  به گزارش خبرنگار 
شهید  بندر  حادثه  از  آسیب دیده  خانواده های  به  تسلیت  ضمن  دفاع 
رجایی و ملت بزرگ ایران اسلامی و همچنین ابراز همدردی از سوی 
همکاران وزارت دفاع و نیروهای مسلح، درباره ابعاد این حادثه توضیح 
داد.سردار طلایی نیک اظهار داشت: »طبق بررسی ها و مستندات موجود، 
هیچ گونه محموله وارداتی یا صادراتی برای سوخت یا کاربرد نظامی در 

محدوده حادثه آتش سوزی بندر شهید رجایی وجود نداشته و ندارد.«
وی با اشاره به برخی فضاسازی های رسانه ای، افزود: »برخی خبرسازی ها 
که با فضاسازی هدفمند از سوی رسانه های بیگانه در راستای عملیات 
هوشمند  ملت  و  است  سابقه  به  مسبوق  می شود،  انجام  دشمنان  روانی 

ایران همواره این عملیات رسانه ای را خنثی کرده است.«
سخنگوی وزارت دفاع همچنین گفت: »با محوریت سازمان مدیریت 
بحران کشور و وزارت کشور، علل اصلی و جانبی حادثه آتش سوزی 
دستگاه های  با کمک  امنیتی  یا  ایمنی  علل  از  اعم  رجایی  شهید  بندر 
ذیربط در زمان مقتضی قطعاً توسط مسئولین کشوری اعلام خواهد شد.«

سخنگوی وزارت دفاع:

آمار  و  مصدومان  وضعیت  آخرین  بهداشت  کمیسیون  عضو 
جانباختگان حادثه بندر شهید رجایی را تشریح کرد.

محمدجمالیان عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
که از سوی رئیس مجلس به بندرعباس اعزام شده است، در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا، درباره آخرین وضعیت مصدومان حادثه بند شهید رجایی 
بازدید  بیمارستان ها  از  بندرعباس هستم.  گفت: من در حال حاضر در 
کردیم و خدا را شکر وضعیت درمانی بسیار خوب بود. با مصدومان که 
صحبت کردیم رضایتمندی بالایی داشتند و جا دارد از رئیس دانشگاه 
تشکر  ایشان  درمان  معاون  و  بهداشت  وزیر  هرمزگان،  پزشکی  علوم 

ویژه ای داشته باشم.
وی ادامه داد: تاکنون هزار و ۲۴۱ مصدوم به مراکز درمانی رسیده اند 
از این هزار و ۲۴۱ بیمار، تعداد، ۹۹۴ بیمار ترخیص شده و ۲۴۰ بیمار 
بستری هستند. از این ۲۴۰ بیمار بستری، ۳۷ نفر در بخش مراقبت های 
به  نیز  نفر   ۶ و  دارند  بالا  درجه  با  سوختگی  نفر   ۵ هستند،  ویژه 

بیمارستان های دیگر اعزام شده اند.
داخل  در  فوت شدگان  آمار  گفت:  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو 

بیمارستان نیز ۴ نفر گزارش شده است.
هم  قانونی  پزشکی  از  گفت:  حادثه  این  جانباختگان  آمار  درباره  وی 
بازدیدی داشتیم در آنجا نیز تا الان، ۳۶ فوتی داشتیم. از این تعداد ۱۸ 
نفر قابل شناسایی بودند و مابقی به دلیل سوختگی شدید قابل شناسایی 

نیستند و نیاز به تست دی ان ای دارند تا شناسایی شوند.
جمالیان تصریح کرد: آقای کولیوند از هلال احمر هم در صحنه حاضر 
بودند و همکاران اورژانس کماکان در محل بودند. آتش تقریباً کنترل 
شده و مراحل آخر اطفاء حریق در حال انجام است. احتمال دارد بعد 
از اطفاء حریق، شاید تعداد کمی پیکر در بین کانکس ها و کانتینرها 
آیا  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  بهداشت  شود.این عضو کمیسیون  پیدا 
آمار مفقودان مشخص است، گفت:  فعلًا در حال حاضر آمار مفقودان 
مشخص نیست، زیرا برخی از پیکرها به صورت مجهول الهویه هستند و 
شدت سوختگی مانع شناسایی آن ها شده است، شاید تعدادی از مفقودان 
رفتم و  قانونی  پزشکی  تشییع  به سالن  باشند. من خودم  آنها  هم جزو 
قابلیت  اصلًا  بالاست و  پیکرها شدت سوختگی شان خیلی  واقعاً برخی 

شناسایی وجود ندارد مگر اینکه بشود از طریق تست دی ان ای این 
کار را انجام داد.

وی در پاسخ به این سؤال که آیا خانواده ها برای اعلام مفقودی مراجعه 
احتمال  و  داشتیم  مراجعینی  بودیم  آنجا  که  الان  بله،  گفت:  کرده اند، 
است کمی صبوری  نیاز  باشند که  می رود جزو همین مجهول الهویه ها 

شود تا تست های دیان ای انجام شود و شناسایی صورت گیرد.
وی در پاسخ به این سؤال که وضعیت بیماران بدحال به چه صورتی است، 
گفت: ۵ بیمار با سوختگی شدید هستند که احتمال دارد وضعیت شان 
خوبی  وضعیت  بیماران  اکثریت  اما  دارند.  فوت  احتمال  و  شود  بدتر 
که  مصدومانی  از  است.  شده  انجام  جراحی  عمل   ۱۲۶ تاکنون  دارند. 
در بخش مراقبت های ویژه هستند احتمال وخامت حال و مرگ و میر 

وجود دارد.
این عضو کمیسیون بهداشت در مورد آمار بیماران اعزامی گفت: شش 
نفر به شیراز اعزام شده اند، اما هنوز مصدومی به تهران اعزام نشده است. 
بسیار  ندارد. وضعیت  مشکلی وجود  دارو  و  پزشکی  تجهیزات  نظر  از 
خوب است و در مراکز درمانی آرامش حاکم بود. کادر درمان در حال 
انجام وظایف خود هستند و هیچ گونه کمبودی وجود ندارد. هم با کادر 
درمان هم با بیماران صحبت کردیم رضایتمندی بیماران هم بسیار خوب 

بوده است. امدادرسانی واقعاً وضعیت مطلوبی دارد و جای تشکر دارد.
شده  متصاعد  گازهای  دلیل  به  هوا  نامطلوب  وضعیت  درباره  جمالیان 
ماسک  آنجا  بودیم  رفته  که  هم  اسکله  در  ما  گفت:  انفجار  از  ناشی 
گذاشته بودند و به همه می دادند، اما تقریباً اگر کسی سابقه بیماری های 

حساسیتی ریه نداشت، به راحتی می توانست آن را تحمل کند.
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس در جلسه مجلس شورای اسلامی با اشاره 
اینجانب در پی  بندر شهید رجایی خاطرنشان کرد: همچنین  به حادثه 
حادثه اتفاق افتاده، بلافاصله به هیئتی مرکب از اعضای کمیسیون های 
مرتبط مجلس، شامل کمیسیون عمران، امنیت ملی و سیاست خارجی، 
شد  داده  مأموریت  درمان،  و  بهداشت  و  شوراها  و  کشور  داخل  امور 
استان  در  رجایی  شهید  بندر  به  حادثه  ابعاد  وضعیت  بررسی  برای  تا 
هرمزگان اعزام شوند و گزارش دقیق و شفاف از روند رسیدگی ها و 

عملکرد دستگاه ها به مجلس و مردم ارائه دهند.

عضو کمیسیون بهداشت:

به جز ۱۸ پیکر، مابقی قابل شناسایی نیستند

تا کنون هزار و ۲۴۱ مصدوم به مراکز درمانی رسیده اند

ربا،  بدون  بانکی  عملیات  قانون  هنوز  داشت:  اظهار  علوم  وزیر 
ناکارآمد است و سامان خوبی به نظام بانکی نداده است.

به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، حسین سیمایی صراف، وزیر علوم 
در اولین همایش حقوق بانکی اظهار داشت: قانون پولی و بانکی سال 
قانون  بانکی سامان داد و سال ۵۱  نظام  به ساختار  قانونی بود که   ۳۸
دیگری جایگزین شد اما بعد از پیروزی انقلاب مطالبه مهم انطباق قانون 
با شرع بود و مهمترین تغییر قانون، قوانین و مقررات بانکی بود. چراکه 
در قراردادهای سپرده های بانکی شبهه ربا وجود داشت و پس از آن 
عقود معین جایگزین قراردادهای دیگر شد اما خیلی زود نقاط ضعف 

این قانون به چشم آمد.
از  بود که قرارداد را  این  قانون جدید  به  اولین اشکال  ادامه داد:  وی 
محتوا خالی کرده و همه قراردادها صوری شده است و همه می دانند که 
غرض آنها از این قراردادها جعاله و مضرابه نیست. بنابراین نتوانست 
مأموریت خود را به خوبی انجام دهد و در نهایت ربا با نرخ سنگین تری 
برگشت و با فتوای امام ناسازگار بود. حضرت امام می فرمایند که با 
حیله، ربا حذف نمی شود، ربا منجر به ظلم می شود و حیله و ظلم، ربا 

را از بین نمی برد. 
وزیر علوم تاکید کرد: هر چند که گفته شد ربا از قراردادهای بانکی 
فقه  اساساً  اما  بالا رفت.  اتفاقاً هزینه های آن  باقیماند و  ربا  اما  حذف 
باید  باشد  اجتماعی  می خواهد  اگر  فقط  فقه  باشد؟  توجه  بی  می تواند 
سبک آن با فقه فردی متفاوت باشد، در فقه اجتماعی پیامدها و نتایج 

حکم در مشروعیت حکم نقش دارد 
بود  این  قانون  این  دیگر  ضعف  نقطه  اینکه  بیان  با  صراف  سیمایی 
محاکم قضایی را به شدت درگیر کرد، اظهار داشت: این قانون قرارداد 
را خالی از اراده کرد و قرارداد بدون اراده اعتبار ندارد، حال قضات 
درگیر این بودند که اگر به قانون بی توجه باشد نظام بانکی ورشکسته 
می شوند و اگر توجه نشود شرع زیر سؤال می رود. اما به تدریج قضات 
عملًا در نظام بانکی این اراده را ایجاد کردند که به سمت اصلاح قانون 
حرکت کنند. قضات نظام بانکی را تحریک کردند به سمت واقعیت 
بانکی گام  به اصلاح قراردادهای  به طور غیرمستقیم  حرکت کنند و 

برداشت.
ربا،  بدون  بانکی  عملیات  قانون  هنوز  البته  کرد:  تاکید  علوم  وزیر 

ناکارآمد است و سامان خوبی به نظام بانکی نداده است. 
پدیده  هنوز  اینکه  اول  ناکارآمدی گفت:  این  دلایل  به  اشاره  با  وی 
است.  مجهول الهویه  هنوز  موضوع  این  و  نمی شناسیم  را  پول  و  بانک 
هنوز در موضوع شناسی گرفتاریم و وقتی موضوع را نمی شناسیم چطور 
در  نمی شناسیم.  را  ربا  هنوز  اساساً  و  بدهیم  فتوا  و  قانون  آن  درباره 
دهه های گذشته با مشورت نواندیش های اهل سنت،  ربا به دو بخش 
تقسیم شد؛ یک دسته  ربا برای سرمایه گذاری و توسعه و دسته دیگر ربا 
برای لذت شخصی،  اما این تقسیم بندی هم در نظام بانکی ورود نکرد.
سیمایی صرافی تاکید کرد: اجتهاد پویا را به کار نبستیم و در حالیکه 
در قانون گفته شده که اجتهاد پویا پشتوانه نظام است. باید بدانیم دامنه 

شرع تا کجاست و وظیفه شرع در چه حوزه هایی است.
وی با اشاره به موضوع ضرورت ارتقای فناوری های بانکی گفت: ما 
در سالهای تحریم صدماتی خوردیم از جمله اینکه نظام بانکی در دو 
حوزه فناوری و حقوق بین المللی عقب ماند. از فناوری های بانکی عقب 
شود  استفاده  سوئیفت  از  بگویند  و  شود  رفع  تحریم ها  اگر  و  ماندیم 
آیا فناوری تعامل با دنیا را داریم یا اینکه برنامه ما به ویندوز منتهی 
می شود؟ در نظام بانکی نگران این هستیم که اگر تحریم ها برداشته شد 

با نظام و حقوق بین المللی بانکی ناآشنا باشیم.

وزیر علوم:

از  تن  ده ها  درگذشت  و  رجایی  شهید  بندر  ناگوار  حادثه  پی  در 
اردیبهشت  بندرعباس، دولت دوشنبه ۸  هموطنان عزیز کشورمان در 

ماه را در سراسر کشور عزای عمومی اعلام کرد.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، فاطمه مهاجرانی با انتشار پیامی در 
شهید  بندر  در  ناگوار  حادثه  دنبال  به  نوشت:  ایکس  اجتماعی  شبکه 
رجایی بندرعباس، دولت چهاردهم )دوشنبه ۸ اردیبهشت( را در سراسر 

کشور عزای عمومی اعلام کرد.
سخنگوی دولت در این پیام ضمن ابراز همدردی مجدد با خانواده های 
داغدار این حادثه تلخ، از پیگیری ویژه حادثه و سفر رئیس جمهور به 

بندرعباس خبر داد.
به گزارش ایرنا، انفجار بزرگی حدود ساعت ۱۲ روز شنبه ۶ اردیبهشت 
۱۴۰۴ در بندر شهید رجایی بندرعباس به وقوع پیوست که هنوز علت 

وقوع آن مشخص نشده است.
شدت وقوع انفجار به حدی بوده که موجب تخریب برخی از ساختمان ها 

و خودروها در نزدیکی محل حادثه شد.
اسکندر مؤمنی وزیر کشور و فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی از 
نخستین ساعات وقوع این حادثه به نمایندگی از رئیس جمهور، در محل 

حادثه حاضر شدند.
انفجار  حادثه  وضعیت  آخرین  بررسی  به منظور  نیز  پزشکیان  مسعود 
در بندر شهید رجایی و مدیریت میدانی ابعاد مختلف این حادثه وارد 
بندرعباس شد.بندر شهید رجایی با حدود ۲ هزار و ۴۰۰ هکتار مساحت، 
ظرفیت جابجایی سالانه ۷۰ میلیون تن بار را دارد؛ این بندر از ۲۳ اسکله 
به عمق ۱۵ متر تشکیل شده که تنها یک اسکله به دلیل انفجار دچار 

خسارت سنگین شده است.

سخنگوی دولت خبر داد؛


